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 Bestyrelsens orientering om det forløbne år, 2022 v/formand Villy Mortensen. 

I år har vi valgt at holde vores Orienteringsmøde i Havnehuset – tak til Asaa Havn for denne 

mulighed – temperaturen i Jernstøberiet er stadig til den kolde side, så derfor holder vi mødet her, 

hvor der er lidt mere komfort.  

Tak til jer der er mødt op og hermed viser særlig interesse for vores fælles projekt, Jernstøberiet.  

Jeg vil på vegne af bestyrelsen fortælle om Jernstøberiets aktiviteter, begivenheder og den 

fremdrift vi har haft i 2022. 

Det ser måske stadig ikke ud af så meget, men der er igen i 2022 sket en del.  

Vi har afholdt licitation, med hjælp fra arkitekt Kim Bæk, Arkinord, på renovering af taget, hvor 

især lyskasse, vindskeder og tagrender trænger til rep./udskiftning. Renoveringen skal udføres 

inden udgangen af 2023. Lige nu er der vurderinger i gang mht. bæreevne og energioptimering, 

ligesom vi har været i dialog med en brandekspert omkring brandcertificeringen, som er 

nødvendig når vi ændrer anvendelse af bygningen.  

Vores anlægsbudget er under ændring men er stadig de 15.mill. og vi er efter dialog med 

RealDania, gået efter at skaffe den størst mulig kapital lokalt. Det er ikke helt lykkedes at nå de 3 

mill., som vi havde sat næsen op efter for et år siden, De lokale fonde har givet lidt mindre en vi 

håbede, men mindre kan også gøre det, og vores regnskab viser, at vi i 2022 har forøget vores 

Grundkapital med 1.006.000 kr. Så nu er den på 1.767.500 kr. Vi har, efter ansøgning, modtaget 

500.000 kr. fra Brønderslev kommune, 500.000 kr. fra Sparekassen Danmark – Fonden 

Dronninglund og 6.000 kr. fra Folkeaktiedonationer. Vi råder faktisk over yderligere 275.000, som 

kommer fra LAG-Nord og så kan vi vel også skrue vores værdi op med de 300.000 kr., som kommer 

til vores udeareal via Områdefornyelsesplanen. Så alt i alt har vi sådan beregnet 2.342.500 kr. Vi 

agter i øvrigt, at lave en ny indsamling ved at sælge Folkeaktier når vi tager hul på 

tagrenoveringen. Med dette økonomiske afsæt har vi nu en dialog med RealDania og vi har aftalt 

med dem, at vi søger yderligere 2-3 landsdækkende fonde.  

Driftsmæssigt har der også været godt gang i den. Vi kan glæde os over et forholdsvis højt 

aktivitetsniveau i 2022 med en omsætning på ca. 137.000 kr. 

Vi glæder os meget over den store interesse der har været til de arrangementer der har været 

afholdt.  Især var der fart på i den sidste halvdel af 2022 som startede med fernisering den 9. juli 

(dagen før Strandfesten og med mini-strandfestmenu) af Jernstøberiets første større 

kunstinstallation ”Søsat” hvor vi havde et rigtig fint samarbejde med Klaus Marthinus, Bente Lyhne 

og Bjørn Kromann Andersen og hvor vi fik maritime materialer stillet til rådighed og transporteret 

fra Fornæs Ship Recycling i Grenå af Kresten Hjelm. Udstillingen blev også suppleret med billeder 

fra Væddeløbene i Asaa igennem de næsten 100 år, det har eksisteret. Billederne blev sat op på en 

imitation af væddeløbsbanen, som Poul Erik fabrikerede, ligesom temaet også involverede 
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havnen, og hele alleen mod havnen blev klædt i farverige signalflag. En historiegruppe, bestående 

af Klaus Marthinus, Martha, Bodil, Poul Erik og Aase gravede dybt i arkiverne og fik lavet en fin 

historisk fortælling om Jernstøberiet, redigeret og sat sammen, så den kørte i sløjfe, af Niels Peter 

Mortensen og Klaus Marthinus. I værkførerkontoret lavede vi en Gunnar Larsen udstilling og fik 

foræret et antal bøger fra Basis-Tryk. Udstillingen var åben hen over sommeren, indtil 10. 

september og blev besøgt af mere end 1.400 personer. 1000 tak for al den hjælp vi fik til 

opsætning, opmaling af striber og afviklingen af de forskellige åbningsdage.  

”Søsat” dannede også kulisse til en workshop i forbindelse med Havnefestivalen, sat i scene af 

Martha og Susanne, ligesom vi afviklede en rigtig flot og vellykket koncert med pianist Mogens 

Dalsgaard.   

Sommer-eventen blev afsluttet den 10. september, hvor vi strøg signalflagene og træerne igen 

kom til at ligne sig selv. Vi var ikke mange, men vi spiste helstegt gris og hyggede os med musik 

leveret af Claus og Klaus. 

Materialerne til installationen har vi fået lov til at beholde af Kresten Hjelm, så stor tak for det 

”Søsat” installationen blev støttet af Melsen Fonden med 50.000 kr. Region Nordjyllands ”Lille 

Kulturpulje” med 25.000 kr. Brønderslev kommunes Kulturpulje med 25.000 kr.  

Jernstøberiet og den fine kulisse, som nu var blevet suppleret med Ditte Odderskovs udvalgte 

fotos og fine fortælling om ”Årets gang i Asaa”, tog også pænt imod komiteen til valg af årets 

Landsby. Samrådets forretningsudvalg havde planlagt et stærkt program og der blev forklaret og 

fortalt om vores bys fortræffeligheder af byens foreningsliv og mange ildsjæle – og så blev vi jo 

Årets Landsby 2022 så stor tak for det – vi ”pynter” os med titlen ved henvendelser til div. Fonde. 

Halloween bliver forhåbentlig en ny tradition i Jernstøberiet – Det var en kæmpe succes, som 

Mette og Ditte Odderskov, sammen med flere dygtige og ”farlige” skuespillere, havde sat op ved 

hjælp af netværk, ihærdighed, hårdt arbejde og et meget lille økonomisk tilskud fra Samrådet. 

Mette og Ditte har planer om at gøre det igen i år, og vi afsøger forskellige muligheder for 

økonomisk støtte. Det er stadig tanken, at der skal være gratis entré, så alle, uanset økonomisk 

formåen, har mulighed for at få en stor ”skræk-oplevelse” – Tak til Mette og Ditte, som har flere 

ideer i støbeskeen, bl.a. En Outdoor-Festival den 26. august i år. 

Julemarked – kæmpe succes - er jo blevet en tradition med rigtig mange besøgende. Vi er rigtig 

glade for samarbejdet og tak til Martha, Susanne og Jane, som trodser kulden, sammen med alle 

øvrige stadeholdere. Vi skal prøve om vi kan optimere lidt på komforten, og holde lidt på den 

varme, som HCs varmekanon sender ind.  

Der er også folk udefra der har fået øje på mulighederne i Jernstøberiet – en forening af skønne 

unge mennesker har samlet sig i Opuss – Organisationen Pro Unges Sociale Samvær – og den 
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forening fik organiseret og afholdt en meget fin koncert med orkesteret Kalaset den 5. november. 

Det blev en rigtig fin opsætning og Jernstøberiet danner noget nær de perfekte rammer om en 

sådan koncert og alle de unge gæster opførte sig eksemplariske og vi har et virkelig godt 

samarbejde med bestyrelsen for Opuss. Den 18. marts, i år, gentog de succesen med orkesteret 

Patina, hvor der var total udsolgt. Til opsætning har Torsdagsholdet været uundværligt – tak for 

hjælpen og for de gode kreative løsninger I har lavet. 

I 2022 har vi holdt 9 bestyrelsesmøder hvoraf 2 er obligatoriske møder, nemlig Årsregnskabsmøde, 

hvor bestyrelsen udpeger Formand, Næstformand, Kasserer og Sekretær og Orienteringsmøde, 

som det vi holder her i dag, hvor vi fremlægger Beretning og Regnskab. I har igen i år, derudover, 

kunnet læse om vores aktiviteter i bladet Østkysten, som udkommer 4 gange om året. 

En lille oversigt over øvrige forskellige begivenheder/aktiviteter i 2022 og start 2023: 

• Modtaget godkendt slutrapport fra kommunen vedr. oprensning af forurenet jord. 

• Møde med LAG-Nord. Bevilling stadig 275.000 kr. til tagrenovering, Godkendt. 

• Licitation tagrenovering - Vinder: M2-byg, Dronninglund  

• Årsregnskabsmøde med genvalg på de respektive bestyrelsesposter og genvalg af 

revisor BDO, Christian Brasholt Larsen. 

• Thise Laser (Michael Husted Henriksen) har lavet skilte af jern med vores 

Folkeaktiedonorer og Bjarne Jørgensen har lavet en plade klar til opsætning 

• Bjarne Mikkelsen har igen igen, sammen med sit hold, rappet ud og kalket facaderne. 

• Torsdagsholdet har igen hjulpet os med mange forskellige opgaver også i forbindelse 

med klargøring til arrangementer. Der bliver altid tænkt på at optimere og gøre det 

lettere næste gang. 

• Modtaget flere effekter og skriv, lige fra Svendebreve til Fyresedler, herunder flere 

informationer fra Henning Hansens tid i Maskinværkstedet. 

•  Vi har også fået en kværn fra Fyn, fordi Steen Kjær, som var med i Årets Landsby-

komiteen, havde spottet en Diamantkværn på et husmandssted, som skulle nedrives. 

• Vi har haft besøg af Fritids- kultur- og Turismeudvalget, som fik vores præsentation og 

fremtidsplaner, hvortil de jo har bevilliget 500.000 kr.  

• Besøg af LAG-Nords bestyrelse 

• Hjallerup Morgen Rotary Klub var på besøg en tidlig morgen i september. 

• Besøg af Rotarys – tidligere guvernører.  
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• Vi har fået stoppet sandflugten fra grunden med knust beton og grus. 

• Tilladelser til at afholde arrangementer u/150 gæster. Alkoholbevilling 

• Presseomtale i Dronninglund-Hals Avis, Midtvendsyssel avis og Nordjyske og flere 

Kunstblade. Koncerten med Mogens Dalsgaard blev optaget af TV2Nord. 

• Vores hjemmeside er ajour og denne beretning og regnskabet kan også læses herpå 

om en uges tid. Tak til Niels Mortensen for at klare den opgave. 

 

Bestyrelsen er uændret: 

• Villy Mortensen - formand 
• Mette Thoft Mikkelsen - næstformand 
• Hanne Louise Søndergaard - sekretær 
• Thomas Østergaard Pedersen - kasserer 
• Hans Christian Holst 
• Kurt Nielsen 
• Michael Larsen 
• Ulrik Lunden 

 
Tak til rådgivere, samarbejdspartnere og alle bestyrelsesmedlemmer 
Tak til alle der er interesseret i Jernstøberiet. Til såvel ”gamle” folkeaktionærer som nye tilkomne – 
der er stadig plads til flere – vi er nu 349. 
Tak til vores samarbejdspartnere og rådgivere: 
Christian Brasholt Larsen og Morten Bøss fra BDO Revison, Aalborg 
Energihuset Sæby  
Kim Bæk, Arki Nord 
Brønderslev kommunes tekniske forvaltning, politikere, herunder især vores lokale politikere for 
stor og uundværlig opbakning. 
 
Tak også til jer bestyrelsesmedlemmer – vi er alle stadig klar på opgaven vi ved vi har et rigtig godt 
projekt og vi vil arbejde målrettet på at opfylde formålet og udvikle Jernstøberiet, Asaa – Vores 
kulturfabrik. Det sker ikke over en enkelt nat - det forventer vi at bruge flere år på, men det er 
vigtigt, at der hele tiden sker fremskridt og at vi kan føle opbakning og modtager nye ideer fra alle 
interesserede – projektet tilhører jo os allesammen. 
Kultur er en vigtig ingrediens i et godt socialt liv og med det sammenhold og de ildsjæle vi har her i 
byen, skal det hele nok lykkes. 
 
Villy Mortensen - formand 

 
 


